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Ministerstvo zdravotnictví 

Pharm.Dr. Alena Tomášková 

Ředitelka odboru farmacie 

Palackého náměstí 4 

128 01 Praha 2 

 

Vysvětlení stanoviska SVPZP k výdeji  

zdravotnických prostředků a navržení novelizace zákona 

 

Vážená paní ředitelko, 

 

Na konci minulého roku jsme se při naší návštěvě u Vás dotkly mimo jiné i problematiky výdeje 

zdravotnických prostředků ve výdejnách, spočívající ve fyzické přítomnosti farmaceutických asistentů 

při výdeji. Protože máme od našich členů ohlasy, že tento problém se neustále zvětšuje, rády bychom 

situaci blíže popsaly a požádaly o následné řešení.   

 

Až do okamžiku nabytí účinnosti zákona č. 268/2014 Sb. ze dne 22.10.2014 o zdravotnických 

prostředcích zcela postačovalo, aby výdejna zdravotnických prostředků disponovala jedním 

pracovníkem (odborným garantem mnohdy jen s částečným úvazkem) splňujícím kvalifikaci dle čl. II 

přílohy č. 4 vyhlášky č. 99/2012 Sb., o požadavcích na minimální personální zabezpečení zdravotních 

služeb, ve znění pozdějších předpisů služeb (dále jen „vyhláška č. 99/2012 Sb.“), provádějící zákon č. 

372/2011 Sb., o zdravotních službách a podmínkách jejich poskytování (zákon o zdravotních službách). 

Nyní je však nezbytné zajistit takové množství kvalifikovaných pracovníků, aby veškeré poukazy po 

celou provozní dobu přijímali jen oni (to jednoznačně vyplývá ze současného znění ustanovení § 49 

odst. 3 zákona o zdravotnických prostředcích). Je tedy zcela evidentní, že od 1. 4. 2015 došlo k razantní 

změně legislativních požadavků na výdejny zdravotnických prostředků. 

 

Náš pohled vychází především ze skutečnosti, že čl. II přílohy č. 4 vyhlášky č. 99/2012 Sb. se týká pouze 

minimálního personálního zabezpečení výdejny zdravotnických prostředků. Konkrétně jde o funkci tzv. 

odborného zástupce dle § 14 zákona o zdravotních službách. Zákon o této osobě jasně stanoví, že tato 

má být vůči poskytovateli zdravotních služeb v pracovním či obdobném vztahu (postačí tedy jen 

dohoda o provedení práce nebo dohoda o pracovní činnosti na časově velmi omezený úvazek) a navíc 

zákon výslovně umožňuje, aby jedna osoba současně působila v roli odborného zástupce ve dvou 

různých výdejnách. Až do přijetí výše uvedeného zákona o zdravotnických prostředcích se tedy 

nevyžadovala jeho osobní přítomnost po celou provozní dobu, po kterou jsou vydávány zdravotnické 

prostředky. Nově se však toto vyžaduje, neboť takto kvalifikovaná osoba nevykonává pouhý dohled, 

nýbrž musí každý zdravotnický prostředek vydat osobně (popř. tak může učinit jiný pracovník, avšak 

pouze za předpokladu, že taktéž splňuje shodnou odbornou kvalifikaci), což je např. v případě 
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některých zdravotnických prostředků (inkontinenční pomůcky, berle, bandáže, ortézy, náplasti) zcela 

nelogické. Státní ústav pro kontrolu léčiv tuto činnost kontroluje a jednotlivým subjektům hrozí značné 

sankce.  

  

Provozní doba výdejen zdravotnických prostředků obvykle překračuje délku jedné pracovní směny, 

navíc je nutné počítat s nemocemi a dovolenými, každá výdejna by tedy měla mít takové kvalifikované 

pracovníky nejméně 2. Na trhu práce je však absolutní nedostatek pracovníků s kvalifikací farmaceuta 

či farmaceutického asistenta a většina z těchto kvalifikovaných pracovníků se specializuje na výdej 

léků. Pro výdejny je prakticky nemožné farmaceutického asistenta pro výdej zdravotnických prostředků 

sehnat a přitom má velmi často v pracovním poměru dlouhá léta zkušeného pracovníka, který by práci 

neměl vykonávat. Celá paradoxní situace se ještě stupňuje faktem, že farmaceutický asistent během 

studií absolvuje pouze několik vyučovacích hodin v jediném studijním ročníku na téma zdravotnických 

prostředků a má velmi omezený přehled oproti dlouholetému zaměstnanci „bez kvalifikace“.   

 

 

Dovolujeme si Vás tedy touto cestou požádat  o navržení novelizace zákona o zdravotnických 

prostředcích, která by z přísného požadavku odborné kvalifikace vydávající osoby vyňala 

zdravotnické prostředky rizikové třídy I (jak bylo v původním návrhu ministerstva před přijetím 

komplexního pozměňujícího návrhu ministerstva ve zdravotním výboru poslanecké sněmovny), a která 

by dále umožnila vydávat zdravotnické prostředky pracovníkům bez speciální kvalifikace, pokud mají 

tito v oblasti výdeje zdravotnických prostředků alespoň pětiletou praxi. 

 

Důvodem našeho návrhu je skutečnost, že při výdeji zdravotnických prostředků rizikové třídy I  je 

odborná kvalifikace farmaceuta či farmaceutického asistenta zcela irelevantní a naopak lze doložit, že 

se pro tuto práci ideální hodí i středoškolsky vzdělaní pracovníci s dostatečně dlouhou praxí, která vede 

k dobré produktové znalosti.  

 

 

S pozdravem 

 

 

 

---------------------------------------------- 

Šárka Dvořáková 

předsedkyně SVPZP, o.s. 


